
Noua strategie a U n i u n i i
Arhitecþi lor din România prevede
demararea unui amplu program la nivel
naþional menit sã transforme aspectul
oraºelor.

În parteneriat cu autoritãþile publice
locale, UAR îºi propune sã iniþieze o
acþiune de reabilitare arhitecturalã ºi
esteticã a clãdirilor vechi.

Preºedintele UAR, doamna dr. arh.
Viorica Curea ne-a declarat: „Trebuie sã
aducem arhitectura veche la un nivel
corespunzãtor”.

Programul vine ca o completare a
proiectelor de reabil itare termicã
efectuate de primãrii pentru clãdirile de
locuinþe colective. Dacã blocurile au
început sã fie reabilitate funcþional ºi
aspectul lor a fost îmbunãtãþit, în
schimb locuinþele individuale din jur au
rãmas, majoritatea, într-o stare de
degradare avansatã: cade tencuiala, se
desprind jgheaburile, balcoanele nu
mai au stabi l i tate. Ca rãspuns la
problema aceasta, UAR a intrat în con-
tact cu administraþiile locale pentru a
s tabi l i u n f r ont d e l u cr u comu n.
Uniunea va desemna, împreunã cu
autoritãþile, clãdirile sau strãzile ce vor
fi incluse în program.

Deoarece pentru fiecare clãdire în
parte se impune realizarea unui proiect,
Uniunea va contacta în acest scop
birourile de proiectare ºi va încheia
contracte. Pentru clãdirile din zonele
p r o t e j a t e v o r f i e f e c t u a t e s t u d i i
suplimentare. Ulterior, administraþiile
locale, în funcþie de posibilitãþi, vor
finanþa ºi executa lucrãrile propriu-zise
de reabilitare, urmând sã recupereze
banii de la proprietari, aºa cum solicitã
l e g e a . D e a s e m e n e a , U A R , p r i n
specialiºtii sãi, va oferi consultanþã pe
parcursul derulãrii proiectelor, va
participa alãturi de autoritãþi la licitaþia
pentru stabilirea constructorilor ºi va
supraveghea execuþia ºi recepþia
lucrãrilor, explicã doamna arhitect
Curea.

Pentru început, programul ar putea
include clãdirile – monument istoric
deþinute de administraþiile publice lo-
cale, în care funcþioneazã, de exemplu,
ºcoli sau spitale. Acestea s-ar putea

constitui drept modele de proiectare ºi
reabilitare corecte.

Extinderea la imobilele deþinute de
p er s oa ne p r i v a te es te p u þ i n ma i
complicatã, deoarece trebuie sã existe
acordul fiecãrui proprietar în parte
pentru începerea lucrãrilor. Dificultatea
obþinerii acestui acord s-a evidenþiat ºi
în cazul programului de consolidare a
clãdirilor cu risc seismic din Bucureºti,
c â n d p r o p r i e t a r i i a u r e f u z a t s ã
p ã r ã s e a s c ã s p a þ i i l e p e p e r i o a d a
lucrãrilor. În plus, existã întotdeauna
riscul ca proprietarii sã nu reuºeascã sã
plãteascã lucrãrile. În acest caz o soluþie
ar fi ca pentru acoperirea costurilor sã
fie accesate fonduri europene de cãtre
primãrii, propune doamna prof. dr. arh.
Cristina Gociman.

Intervenþiile nu se vor rezuma numai
la reabilitarea faþadelor, ci ar putea fi
completate prin lucrãri de consolidare,
acolo unde este cazul. În acest sens, în
cadrul proiectului ar putea fi cooptat ºi
m i n i s t e r u l d e r e s o r t p r e c u m º i
verificatorii de structuri, completeazã
doamna prof. dr. arh. Gociman.

În cadrul programului propus de UAR
nu vor fi aplicate aceleaºi sisteme
folosite în prezent la blocurile de
locuinþe, deoarece profilul multora
dintre clãdirile vechi nu permite o
anvelopare. Sistemele alternative vor fi
a l e s e î n b a z a u n o r r e l e v e e , c u
respectarea elementelor originale,
subliniazã preºedintele UAR.

Programul se va diferenþia ºi din
punct de vedere estetic comparativ cu
intervenþiile de reabilitare la blocurile
de locuinþe, în sensul în care se vor evita
culorile stridente care în prezent au
„ i n v a d a t ” s p a þ i u l u r b a n , a d a u g ã
doamna prof. dr. arh. Gociman.

Programul se va extinde
treptat în þarã

Pânã la mijlocul lunii iunie nu erau încã
încheiate parteneriate, dar fuseserã
stabilite primele contacte în acest scop
cu administraþiile publice locale din
Bucureºti, care s-au aratat extrem de
i n t e r e s a t e d e a c e s t p r o i e c t . Î n
perspectivã, programul va fi extins la
nivelul þãrii, în funcþie de deschiderea

manifestatã de decidenþii locali ºi
disponibi l i tatea pentru a f inanþa
lucrãrile de reabilitare. De altfel, UAR
a r e î n c u r s d e c o n s t i t u i r e f i l i a l e
judeþene, care vor putea ulterior
impulsiona extinderea programului.

În luna iulie urma sã fie încheiate
primele contracte cu arhitecþi autorizaþi
pentru refacerea monumentelor ,
ingineri etc.

Tinerii arhitecþi vor avea
foarte mult de lucru în þarã

Deoarece programul de reabilitare a
clãdirilor este menit ºi sã încurajeze
i n i þ i a t i v a t i n e r i l o r a r h i t e c þ i , î n
momentul contractãrii lucrãrilor de
proiectare UAR va viza cu predilecþie
acele birour i de arhitecturã care
angajeazã tineri arhitecþi. Aceºtia vor
lucra sub coordonarea unor arhitecþi
seniori care au experienþã în asemenea
lucrãri.

„Pentru tinerii arhitecþi este impor-
tant faptul cã un astfel de program le
oferã oportunitatea unui cadru în care
sã îºi facã stagiatura. Ei nu pot sã îºi

câºtige dreptul de semnãturã decât
dacã sunt angajaþi pentru o perioadã de
cel puþin doi ani într-un birou de
arhitecturã în care funcþioneazã un
arhitect cu drept de semnãturã care îºi
asumã responsabilitatea îndrumãrii
stagiarilor. În prezent birourile de
arhitecturã, afectate de recesiunea
economi cã , nu î º i p er mi t s ã ma i
angajeze stagiari în absenþa unui pro-
gram care sã îi sprijine în acest sens,
d eci car e s ã l e of er e o f ac i l i tate
economicã”, explicã doamna arhitect
Gociman.

„Prin programul acesta va fi foarte
mult de lucru în þarã. Dacã sunt þãri de
unde arhitecþii pleacã, la noi va fie aºa
de mult de lucru încât vor rãmâne”,
afirmã doamna dr. arh. Curea.

În paralel, proiectul va impulsiona ºi
revigorarea atelierelor de meºteºuguri
vechi pentru reabilitarea elementelor
a r hi tectu r a l e î n conf or mi ta te cu
originalul, adaugã preºedintele UAR.

În parteneriatele pentru imple-
mentarea acestui program ar urma sã
fie cooptaþi ºi constructorii , care,
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precum tinerii arhitecþi, au nevoie de un
front de lucru în contextul în care
l u cr ãr i l e pe pi aþã s u nt pu þ i ne l a

mome ntu l d e f a þã . F u r ni z or i i d e
materiale de construcþie ar putea avea
de asemenea o contribuþie importantã

în sensul identificãrii companiilor
dispuse sã furnizeze tehnologii ºi
produse la un preþ mai coborât în cadrul
licitaþiilor.

O alternativã de finanþare a lucrãrilor ar
p u t e a v i z a a p l i c a r e a s o l u þ i e i
parteneriatului public – privat, dacã va
exista interes din partea antreprenorilor.

Grija pentru calitatea
construcþiei începe de la
proiectare

O altã preocupare majorã a Uniunii
Arhitecþilor din România constã în
i m p u l s i o n a r e a d e z v o l t ã r i i u n e i
arhitecturi de calitate, în principal prin
derularea de concursuri de arhitecturã.

C a l i t a t e a î n c o n s t r u c þ i i e s t e o
problemã complexã. Ea trebuie sã
înceapã pentru arhitecþi ºi ingineri
c o n s t r u c t o r i î n c ã d i n e t a p a d e
proiectare, în care trebuie sã colaboreze
cu verificatorii de proiecte.

Mai departe, în faza de implementare,
calitatea þine de cunoºtinþele tehnice
ale celor care executã lucrãrile, de
diriginþii de ºantier ºi proiectanþii care
au funcþia de control , subl iniazã
arhitectul Fanea Dumitru.

Cu referire str ict la arhitecturã,
problema calitãþii pleacã de la actul de
proiectare, de la concept. Însã, nu doar
contribuþia individualã a arhitectului
este cea care dã calitate, ci ºi contribuþia
beneficiarului, respectiv comanda.
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Bienala Naþionalã de Arhitecturã Bucureºti
(BNAB), este un important eveniment
profesional patronat de Uniunea Arhitecþilor
din România, aflat la cea de a X-a ediþie.
Succesiunea de manifestãri se deruleazã pe
parcursul a doi ani, respectiv între 30
noiembrie 2011 ºi 30 noiembrie 2013.

E d i þ i a c u r e n t ã s e a f l ã s u b s e m n u l
aniversãrii a 120 de ani de la înfiinþarea
breslei arhitecþilor (26 februarie 1891), 120
de ani de la înf i inþarea pr imei ºcol i
s u p e r i o a r e d e a r h i t e c t u r ã d e c ã t r e
S o c i e t a t e a A r h i t e c þ i l o r R o m â n i ( 1 5
octombrie 1892). Cumulat, se împlinesc ºi
160 de ani de la naºterea arhitectului Ion
Mincu ºi 60 de ani de când Universitatea de
Arhitecturã Bucureºti îi poartã numele.

„Prin aceastã dimensiune se impune o
privire retrospectivã asupra calitãþii lucrãrii
d e a r hi tectu r ã º i a f e l u l u i p r i n ca r e
arhitectul, prin operele sale, a marcat istoria
societãþii româneºti. ªi atunci am asociat
fiecare an cu o anumitã operã, pentru a
arãta cã noi trãim de fapt printre operele
marilor arhitecþi. Vrem sã aºezãm breasla pe
poziþia pe care o meritã ºi sã scoatem în
evidenþã lucrurile poitive”, ne-a declarat
prof. dr. arh. Cristina Gociman, comisarul
Bienalei Naþionale de Arhitecturã.

Expoziþia - Concurs de proiecte BNAB
2012, precum ºi evenimentele aniversare,
respectiv gala decernãrii premiilor BNAB
2012 vor avea loc în intervalul 15 oct - 15
nov 2012 în incinta Muzeului Naþional de
Istorie a României.

Pentru prima datã în cadrul Bienalei,
Senatul UAR va acorda premii pentru
întreaga activitate unor arhitecþi care au
avut o contribuþie meritorie la dezvoltarea
spaþiului românesc. Pentru ediþia din 2012
au fost propuºi arhitecþii Vasile Mitrea,
Cornelia Berindan ºi Dan Corneliu.

* * *
În plan internaþional , România va f i
reprezentatã în acest an în cadrul celei de a
XIII-a ediþii a Bienalei de Arhitecturã de la
Veneþia, ce se va desfãºura în perioada 29
august – 25 noiembrie 2012. Participarea
R o m â n i e i s e v a f a c e s u b a u s p i c i i l e
Ministerului Culturii, Institutului Cutural
Român, Ministerului Afacerilor Externe ºi
UAR. Pentru stabilirea proiectului care va
reprezenta România la Veneþia, UAR a
derulat în prima parte a acestui an un con-
curs de arhitecturã. Primul loc a fost câºtigat
de echipa coordonatã de arh. Emil Ivãnescu
pentru proiectul „Timbrul de arhitecturã”.

* * *
Uniunea Arhitecþilor din România numãrã în
p r e z e n t î n j u r d e 1 . 8 0 0 d e m e m b r i .
Organizaþia urmãreºte preponderent
aspectele culturale ale arhitecturi i ºi
legãtura sa cu societatea.

Arhitect Fanea Dumitru

Astfel de clãdiri ar putea fi incluse în programul de reabilitare



Produsul de arhitecturã nu poate fi
p r o m o v a t d a c ã b e n e f i c i a r u l n u
apreciazã gestul creativ al arhitectului.
„Ne confruntãm în actul de proiectare
cu beneficiari pentru care domeniul
estetic este vag ºi atunci apeleazã la
anumite modele sau combinaþii, vin cu
decupaje din reviste ºi nu dau un gir to-
tal creaþiei arhitectului. Am ajuns la
concluzia cã, de cele mai multe ori, chiar
dacã îi faci beneficiarului zece variante
pe o temã, de foarte multe ori reuºeºti
sã îl convingi nu prin argumente de tip
estetic, ci de tip economic. De exemplu
dacã îi arãþi cã o anumitã configuraþie a
c a s e i î i a d u c e º i n i º t e b e n e f i c i i
economice importante”, sesizeazã
doamna prof. dr. arh. Gociman.

Peste un anumit prag valoric, inclusiv
pentru proiectele private, ar trebui
iniþiat un concurs de arhitecturã pentru
alegerea celei mai bune soluþii dintr-o
p a l e t ã l a r g ã . A c e a s t a d e o a r e c e
construcþia, fie cã este clãdire de
birouri, hotel etc, nu aparþine doar
acelui investitori, ci ºi comunitãþii ºi
contribuie la alcãtuirea imaginii urbane.
Prin urmare, trebuie sã fie o selecþie de
valoare. „Pentru asta militãm ºi noi,
pentru ca accesul la lucrãrile generate
de factorul public ºi marii investitori sã
fie întotdeauna selectate prin concurs
de arhitecturã, nu prin licitaþie publicã”,
susþine doamna prof. dr. arh. Gociman.

În opinia domniei sale , actuala
legislaþie privind licitaþiile încurajeazã
licitarea la pachet a proiectãrii ºi

e x e c u þ i e i . M a i m u l t d e c â t a t â t ,
c o n d i þ i i l e i m p u s e o f e r t a n þ i l o r
referitoare la un prag minim al cifrei de
afaceri l imiteazã accesul tineri lor
arhitecþi care nu pot îndeplini acest
criteriu, dar în schimb au activitate ºi
competenþe profesionale.

„Licitaþia se face pe bazã de bonitate,
cifrã de afaceri, garanþii bancare, punctaje
de preþ ºi în niciun caz pe calitatea lucrãrii
de arhitecturã, ceea ce este o mare lacunã
a legislaþiei actuale”, este de pãrere
doamna prof. dr. arh. Gociman.

Doar pentru cã un mare investitor
poate sã vinã cu propria echipã de
proiectare, aceasta nu garanteazã cã
soluþia propusã este cea mai bunã în
absenþa unui concurs de arhitecturã,
adaugã domnia sa.

Refacerea PUG – o
oportunitate pentru
schimbarea feþei oraºului

Performanþa în arhitecturã trebuie sã
fie dublatã de performanþa în urbanism,
pentru ca împreunã sã schimbe faþa
oraºelor.

Pentru dezvoltarea Bucureºtiului, un
p r o i e c t d e î n s e m n ã t a t e e s t e
reactualizarea Planului Urbanistic
General. Prioritare faþã de PUG-ul iniþial
ar trebui sã fie circulaþia ºi îndeosebi
transportul în comun, precum ºi o mai
stricã aplicare a legii pentru evitarea
modificãrilor abuzive aduse de Planuri
U r b a n i s t i c e Z o n a l e º i P l a n u r i
Urbanistice de Detaliu, considerã

preºedintele UAR.
Dincolo de coerenþa între dezvoltare

ºi suportul infrastructurii, ceea ce
trebuie sã situeze Bucureºtiul la nivelul
capitalelor europene, o altã problemã,
pe care documentaþiile anterioare de
urbanism nu au pus-o în evidenþã,
constã în reducerea riscului expunerii
oraºului la multihazard prin strategii de
arhitecturã ºi urbanism. De luat în
vedere este ºi problema patrimonialã,
respectiv intervenþiile în zone protejate,
care trebuie reconsiderate.

Ar trebui fãcute studii de specialitate
pe toate aceste zone ºi pentru fiecare
clãdire. Desigur, nu trebuie opritã
dezvoltarea imobiliarã, deoarece oraºul
trebuie sã creascã, dar într-un mod
controlat. Pentru aceasta, intervenþia
urbaniºtilor faþã de iniþiativa privatã
t r e b u i e s ã r ã m â n ã f l e x i b i l ã .
„Completãrile aduse Legii 350 (n.r.
privind amenajarea teritoriului ºi
urbanismul), prin care modificarea
PUG-ului se poate face doar prin
intervenþia administraþiei publice locale
sunt de domeniul hârtiei. Aceasta
deoarece nu au fost create ºi condiþiile
pentru întocmirea acestor proiecte,
respectiv înfiinþarea în cadrul primãriilor

a unor organisme de proiectare la care sã
apeleze beneficiarul privat care vrea sã
dezvolte o anumitã zonã. Acestea ar
trebui sã elaboreze documentaþia din
finanþare publicã, aºa cum prevede
legea. Deci cadrul efectiv de aplicare a
legislaþiei nu existã!”, atrage atenþia prof.
dr. arh. Cristina Gociman.

Ce este ºi mai grav, urbaniºtii ºi-au
pierdut între timp piaþa muncii în
contextul în care nu mai pot face
PUZ-uri ºi PUD-uri ºi nu existã nici acele
centre de proiectare de pe lângã
administraþiile locale. Prin urmare, se
impune iniþierea de cãtre organizaþiile
profesionale a unei propuneri legisla-
tive care sã prevadã modul în care
PUG-ul poate fi îmbunãtãþit, deoarece
este un document cu caracter strategic
ºi nu unul care poate reglementa
f i e c a r e p a r c e l ã î n p a r t e .
„Documentaþiile de urbanism trebuie
g e n e r a t e n u î n i d e e a d e a f a c e
implanturi de clãdiri cu zeci de nivele
lângã monumente istorice, ci de a
contura modul în care o zonã se poate
dezvolta coerent”, adaugã doamna
prof. dr. arh. Gociman.
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